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نگاه روزدريچه

رئیس کل بانک مرکزی :
افزایش قیمت ها به رشد پایه پولی

 و نقدینگی مربوط نمی شود
رئیس کل بانک مرکزی گفت: همه افزایش قیمت ها در بهار 
امسال صرفاً به رشد پایه پولی و نقدینگی مربوط نمی شود. 
افزایش انتظارات تورمی، متأثر از عوامل غیر پولی و عملکرد 

سایر بازارها نیز در افزایش فشارهای تورمی نقش داشته اند.
عبدالناصر همتی در پستی اینستاگرامی درباره متغیرهای پولی 
نوشت: بانک مرکزی تمام تلاش خود را برای کنترل میان 
مدت و بلند مدت رشد متغیرهای پولی و مدیریت نرخ سود، 
برای کنترل و مهار تورم بکارگرفته است و با وجود تمامی 
موانع و محدودیت ها ازهمه ابزارهای خود برای تحقق تورم 

هدف گذاری شده، برای یکسال آینده استفاده می کند.
ادامه داد: قضاوت درخصوص عملکرد بانک مرکزی،  وی 
بایستی در چارچوب محیط اقتصاد کلان و شوک های وارده به 
اقتصاد و همچنین بر مبنای ابزارها، اختیارات و درجه استقلال 

بانک مرکزی باشد.
همتی افزود: خرید بخشی از منابع ارزی صندوق توسعه ملی، 
جهت تأمین کسری بودجه توسط بانک مرکزی ) آنچنان که 
در بودجه سال ۹۸ تکلیف شد( در شرایط تحریمی، تأمین 
کسری بودجه از محل پایه پولی است.این روش، در کوتاه 
مدت، همانند استقراض از بانک مرکزی خواهد بود.لذا، بانک 
مرکزی به حکم وظیفه، نظر کارشناسی خود را درخصوص آثار 
احتمالی ناخوشایند این روش تأمین بودجه، گزارش کرده بود.

در ادامه رئیس کل بانک مرکزی  روش هایی که امسال دولت 
از طریق فروش سهام  محترم برای تأمین کسری بودجه 
دولتی و نیز انتشار اوراق بدهی بکارگرفته است، در شرایط 
تداوم فشار حداکثری، روش های مناسبی برای تأمین منابع 
لازم از نقدینگی موجود در جامعه و بدون فشار به پایه پولی 
است و درصورت تداوم، کمک خوبی به بانک مرکزی در نیل 

به هدف مهار تورم خواهد بود.
وی در پایان گفت: همه افزایش قیمت ها در بهار امسال، 
صرفاً به رشد پایه پولی و نقدینگی مربوط نمی شود. افزایش 
انتظارات تورمی، متأثر از عوامل غیر پولی و عملکرد سایر 

بازارها نیز در افزایش فشارهای تورمی نقش داشته اند.

مدیرکل هواشناسی خوزستان :
شرجی ادامه دارد

مدیرکل هواشناسی خوزستان گفت: افزایش رطوبت و شرجی 
به ویژه در نیمه جنوبی استان از روز جمعه تا یکشنبه در بعضی 
ساعات ادامه دارد. محمد سبزه زاری اظهار داشت: آبادان با 
۵۲.۵ و ایذه با ۲۷.۶ درجه سانتیگراد به ترتیب گرمترین و 

خنک ترین نقاط استان گزارش شده اند.
وی افزود: طی همین مدت در شهرستان اهواز حداکثر و 
حداقل دمای ۵۱.۵ و ۳۱ درجه سانتیگراد گزارش شده است.

مدیرکل هواشناسی خوزستان آسمان استان را تا ۲۴ ساعت 
آینده صاف تا کمی ابری در بعضی ساعات همراه با رشد ابر 
و گاهی با وزش باد متوسط  پیش بینی کرد.وی تصریح کرد: 
با توجه به بالابودن ضرایب ناپایداری در برخی مناطق به 
صورت نقطه ای در روز جمعه احتمال رشد ابر و بارش های 
پراکنده و رعد و برق و تند باد لحظه ای وجود خواهد داشت.

اداره کل دامپزشکی خوزستان :
واژگونی خودروی 

حامل گوشت سگ شایعه است
مسئول روابط عمومی اداره کل دامپزشکی استان خوزستان 
واژگون شده حامل  به عنوان خودروی  فیلمی که   : گفت 
گوشت سگ در مسیر اهواز -الهایی در فضای مجازی منتشر 

شده صحت ندارد.
خودرو  واژگونی  ویدیوی  انتشار  به  اشاره  با  باجلان  اعظم 
یخچال حمل گوشت در فضای مجازی اظهار داشت : این 
خودرو از مبدا اهواز درحال انتقال گوشت گوسفند و بز ذبح 
شده بوده که باتوجه به نوع و شکل چاپی مشاهده شده  بر 

روی لاشه ها ، قطعا در کشتارگاه مجاز دام کشتار شده اند.
وی ادامه داد : به دلیل فوت راننده و سرنشین آن مقصد خودرو 

یخچالی حمل گوشت شناسایی نشده است.
باجلان افزود : اطلاعاتی از حجم و تعداد لاشه های گوسفند 
ذبح شده به دلیل سوختگی خودرو در دست نیست.در پی 
انتشار کلیپی در فضای مجازی مبنی بر واژگونی یک دستگاه 
خودرو حمل گوشت که لاشه های بیرون پرتاب شده از خودرو 
به عنوان گوشت سگ در فضای مجازی منتشر شده است،  

اداره کل دامپزشکی استان خوزستان این ادعا را رد کرد.
طی چند روز گذشته ویدیویی در فضای مجازی منتشر شده 
که محتوای آن یک خودروی یخچال دار واژگون شده حاوی 
لاشه حیوان بوده که  در زیر نویس ان امده که این  لاشه ها 

مربوط به گوشت سگ می باشند. 
دامپزشکی  که  مردم شده  نگرانی  باعث  ویدیو  این  انتشار 

خوزستان  با رد این شایعات  به نگرانی مردم پایان داد.

رییس کمیسیون انرژی مجلس :
سد سلولی چوئبده آبادان

 پیشرفت فیزیکی مناسبی ندارد
رییس کمیسیون انرژی مجلس گفت: احداث سد سلولی بر 
روی رودخانه بهمنشیر در چوئبده آبادان به دلیل اختصاص 

نیافتن بودجه لازم پیشرفت فیزیکی مناسبی ندارد.
فریدون عباسی در حاشیه بازدید از روند احداث سدسلولی در 
چوئبده آبادان اظهار داشت: سد سلولی پایین دست رودخانه 
بهمنشیر ضرورت و تاثیر زیادی در اقتصاد منطقه و تحقق 
جهش تولید دارد که متاسفانه به دست فراموشی سپرده شده 

و از پیشرفت خوبی برخوردار نیست.
وی افزود: احداث سدسلولی از نظر فنی با کیفیت ترین است 
زیرا با استفاده از توانمندی های داخل کشور می توان آن را 
ساخت ضمن اینکه طراحی و مکان آن بی نظیر است و به 

درستی انتخاب شده است.
رییس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
آبادان  بر احیای کشاورزی شبه جزیره  این سد  تاثیرگذای 
گفت: بردن آب به نواحی و ایجاد سد در بالای دست باعث 
عقب افتادگی و عدم توسعه متوازن در آبادان شده است و 
لازم است بخشی از درآمدهای کشور برای این منطقه در نظر 

گرفته شود تا ساخت سدسلولی در بهمنشیر به پایان برسد.

نماینده مردم رباط کریم :
جریمه ۱۰۰ هزار توماني برای متخلفان

 پروتکل های بهداشتی تعیین شود
نماینده مردم رباط کریم در مجلس با بیان اینکه باید برای 
هزار   ۱۰۰ بهداشتی  پروتکل های  رعایت  عدم  متخلفان 
به  باید  نقدی  جریمه  گفت:  شود،  تعیین  جریمه  تومان 

صورت کارت به کارت به حساب متمرکز واریز شود.
حسن نوروزی در مورد اظهارات اخیر رئیس جمهور مبنی 
افرادی که نکات بهداشتی را  برای  بر وضع مجازات هایی 
و  بهداشتی  نکات  حاضر  حال  در  گفت:  نمی کنند،  رعایت 
افراد رعایت نمی شود  اجتماعی توسط برخی  فاصله گذاری 
بنابراین  شده  کرونا  ویروس  انتشار  باعث  خود  این  که 
که  افرادی  از  دسته  آن  برای  می طلبد  جدی  صورت  به 
دستورالعمل ها و نکات بهداشتی به ویژه استفاده از ماسک 
را رعایت نمی کنند جریمه نقدی ۱۰۰ هزار تومانی در نظر 

گرفته شود.
شورای  مجلس  در  بهارستان  و  کریم  رباط  مردم  نماینده 
اسلامی افزود: معتقدیم مجازات باید نقدی باشد و همان جا 
از متخلفان دریافت شود در این رابطه اعتقادی به مجازات 
اول  وهله  در  و  نداریم  اجتماعی  ممنوعیت های  یا  حبس 
باید تذکر به صورت لسانی انجام و در صورت عدم رعایت 

مجازات نقدی اعمال شود.
شلوغ  مناطق  در  باید  ذیربط  دستگاه های  داد:  ادامه  وی 
افرادی  باید  پلیس  و  شود  مستقر  قرمز  شهرهای  ویژه  به 
که نکات بهداشتی را رعایت نمی کنند را جریمه کند البته 
جریمه نقدی باید از متخلفان به صورت کارت به کارت به 

حساب متمرکز واریز شود.
سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس دهم، تصریح 
کرد: اگر این کار به صورت دقیق انجام شود ۹۰ درصد افراد 
نکات بهداشتی را جدی می گیرند و از لوازم بهداشتی مانند 
با جریمه  مابقی هم  و ۱۰ درصد  استفاده می کنند  ماسک 

حل خواهد شد.

در یک هفته اخیر ؛
حباب سکه ۲۵۰ هزار تومان آب رفت

نایب رییس دوم اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه 
سکه  بازار  در  قیمت ها  تاثیر  بیشترین  اخیر  هفته  یک  در 
از قیمت  طلای  تابعی  و طلای داخلی و نوسان قیمت ها، 
جهانی بوده است گفت که در یک هفته اخیر نوسان در بازار 

ارز، بسیار کم بود.
محمد کشتی آرای اظهار کرد: در یک هفته اخیر بیشترین 
بوده ایم؛  شاهد  را  جهانی  انس  قیمت  افزایش  و  نوسان 
ابتدای  دلاری   ۱۹۰۲ از  جهانی  انس  قیمت  که  به طوری 
در  قیمتی  رکود  پیدا کرد که  افزایش  تا ۱۹۷۷ دلار  هفته 
تاریخ انس جهانی بوده و تاکنون چنین رقمی سابقه نداشته 
است. آخرین رقم ثبت شده در روز گذشته )پنجشنبه( ۱۹۶۱ 
متوسط، ۵۹  به طور  ابتدای هفته  نسبت  به  که  بوده  دلار 

دلار افزایش قیمت را نشان می دهد. 
اخیر  هفته  یک  طول  در  قیمتی  تغییرات  با  رابطه  در  وی 
گفت: قیمت هر قطعه سکه طرح قدیم در ابتدای هفته ۱۰ 
انس  افزایش قیمت  با  بود که  تومان  میلیون و ۲۰۰ هزار 
جهانی، هر قطعه آن ۳۵۰ هزار تومان در طول هفته افزایش 
پیدا کرد و به ۱۰ میلیون و ۵۵۰ هزار تومان رسید. همچنین 
تومان  با ۸۵۰ هزار  نیز  قطعه سکه طرح جدید  قیمت هر 
افزایش قیمت از ۱۰ میلیون و ۵۵۰ هزار تومان در ابتدای 
هفته به ۱۱ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان در آخر هفته رسید.

اتحادیه طلا و جواهر تهران اظهار کرد:  نایب رییس دوم 
در طول هفته اخیر، عرضه و تقاضا در تعادل بود؛ در حالی 
بود. شوک  تقاضا  از  بیشتر  نیز عرضه  روزها  برخی  در  که 
تقاضا یا شوک فروش در بازار نداشتیم و باتوجه به اینکه 
به سر  تعادل  در  بازار  نزدیک می شویم،  نیز  ایام محرم  به 
می برد. ضمن اینکه کاهش تقاضا برای خرید سکه به جهت 
تومان حباب  تا حدودا ۲۵۰ هزار  سرمایه گذاری سبب شد 

سکه کاهش پیدا کند.

نماینده انجمن داروسازان خوزستان :
ماسک با قیمت مصوب 

به اندازه کافی تولید نمی شود
نماینده انجمن داروسازان خوزستان با بیان اینکه آمار تولید 
روزانه ماسک کمتر از ۱۰۰ هزار عدد است، گفت: ارائه آمار 
و  می برد  بالا  را  مردم  توقع  سطح  غیرواقعی،  اطلاعات  و 
مردم انتظار دارند داروخانه ماسک با قیمت مصوب عرضه 
ماسکی  چنین  فعلا  که  می گوید  داروخانه  چه  هر  و  کند 

عرضه نشده، مردم قبول نمی کنند.
و جوابگوی  متولی  اظهار کرد:  عبدالحسین پور  داوود  دکتر 
اصلی در خصوص تامین ماسک، سازمان صمت است که 
متاسفانه از ابتدا، به وظیفه خود عمل نکرد و به ناچار انجمن 
داروسازان وارد این موضوع شد و تا جایی که توان ما اجازه 
داد، سعی کردیم ماموریت و مسئولیت خود را انجام دهیم.

تصمیم  صمت  سازمان  که  پیش  هفته  دو  از  افزود:  وی 
گرفت به این موضوع ورود کند، قضیه به هم خورد؛ یک 
سری محدودیت ها برای ما قائل شدند و این محدودیت ها 
از  را  بود  برقرار شده  را بست و روالی که  ما  شدیدا دست 

بین برد. 
نماینده انجمن داروسازان خوزستان گفت: در حال حاضر دو 
گزینه وجود دارد؛ نخست اینکه محدودیت ها را رفع کنند و 
اجازه دهند ماسک در اختیار مردم قرار داده شود یا اصرار 
بر عرضه ماسک با قیمت مصوب داشته باشند در حالی که 
ماسک با قیمت مصوب به اندازه کافی تولید نمی شود و در 

اختیار داروخانه ها قرار نمی گیرد.
که  کرده اند  اعلام  مسئولان  کرد:  بیان  عبدالحسین پور 
روزانه ۲۰۰ یا ۳۰۰ هزار ماسک تولید می شود؛ ارائه آمار و 
اطلاعات غیرواقعی، سطح توقع مردم را بالا می برد و مردم 
کند  قیمت مصوب عرضه  با  ماسک  داروخانه  دارند  انتظار 
و هر چه داروخانه می گوید که فعلا چنین ماسکی عرضه 
نشده، مردم قبول نمی کنند. این مساله، مشکلات عدیده ای 

را ایجاد کرده است.
وی افزود: هیچ وقت آمار تولید روزانه ۱۰۰ هزار ماسک در 
خوزستان را نداشته ایم و این آمار واقعی نیست؛ همیشه آمار 

تولید، کمتر از این عدد بوده است.

احتمال  مجلس  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیس 
تأسیسات  به  موشکی  و  پهپادی  حمله  هرگونه 

نطنز را منتفی دانست.
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری رئیس کمیسیون 
شورای  مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت 
گفت:  منصوری،  قاضی  پرونده  درباره  اسلامی 
و  است  شدن  طی  حال  در  پرونده  این  روال 
پرونده  پیگیری  حال  در  موشکافانه  قوه قضائیه 
اختیار  در  کار  از  بخشی  جا که  آن  از  اما  است، 
در  جنایت  این  وقوع  محل  و  نیست  قوه قضائیه 
با  کار  قدری  است،  بوده  ما  مرزهای  از  خارج 
به  نیز  ما  کُندی پیش می رود که طبیعی است؛ 
عنوان کمیسیون امنیت ملی درباره این موضوع 

نیز در تماس و ارتباط هستیم. نطنز  هسته ای  تأسیسات  حادثه  درباره  و وی  شده  انجام  که  بررسی هایی  با  اظهارداشت: 

بازدید میدانی که از محل حادثه داشتیم و طی 
انقلاب اسلامی،  پاسداران  با سپاه  ارتباطات مان 
ستاد کل نیروهای مسلح، سازمان انرژی اتمی، 
و  اطلاعات  وزارت  ارتش،  پدافندی  سازمان 
وزارت امور خارجه و همچنین هوا و فضای سپاه 
اعلام  برای  اما  شده  روشن  موضوع  پاسداران، 

کردن محذور هستیم.
رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس خاطرنشان 
حمله  احتمال  اینکه  است  مسلم  آنچه  کرد: 
پهپادی، موشکی و پرتاب بمب یا راکت از دید 
طریق  از  انفجار  منشأ  صرفا  و  است  منتفی  ما 
عناصری در داخل وجود دارد که چون موضوع در 
حال بررسی است، جزئیات آن را بیان نمی کنم، 

البته ابعاد موضوع برای ما روشن شده است.

نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس با تاکید بر 
بروزرسانی مطالعات حق آبه خوزستان، گفت: مبنای مطالعات حق 
آبه خوزستان مربوط به سال ۷۳ است، در صورتی که این مطالعات 

در اصفهان بروز شده و مربوط به دهه ۹۰ است.
رئیس  با  خوزستان  نمایندگان  مجمع  جلسه  در  یوسفی  مجتبی 
استانداری  در  که  استانی  مدیران  و  مجلس  در  انرژی  کمیسیون 
خوزستان برگزار شد به بررسی مشکلات و مطالبات خوزستان در 
حوزه نفت پرداخت و اظهار کرد: هزینه ها در حوزه نفت افزایش 
اتفاقاتی که در حوزه  ارز و  به نوسانات نرخ  با توجه  پیدا کرده و 
این حوزه  وارداتی  تکنولوژی های  یا  متریال  یا  اولیه  مواد  تامین 
افتاده است، مبنای ما بر ۱۴.۵ درصد سود حاصل از تولیدی است 
که به فروشی که ممکن است داخلی یا خارجی باشد، تبدیل شود 

و در نهایت منابع در اختیار شرکت های نفتی استان قرار گیرد.
وی بیان کرد: تامین منابع مالی حاصل از سود فروش نفت شرکت 
اشتغال  ایجاد  زمینه  کارکنان،  حقوق  افزایش  ضمن  استان  های 

برای نیروهای بومی را فراهم می کند.
شورای  مجلس  در  کارون  و  حمیدیه  باوی،  اهواز،  مردم  نماینده 
اسلامی ادامه داد: با استفاده از توان شرکت مناطق نفتخیز جنوب و 
اجازه حضور این شرکت در فعالیت های اجتماعی، زیست محیطی، 
فرهنگی و سرمایه گذاری در مسائل مختلف مناطق محروم استان 
به ویژه آبرسانی به مناطقی که با مشکل کمبود آب مواجه هستند، 
کمک بزرگی به اقتصاد استان و لبیک به توصیه های مقام معظم 

در راستای محرومیت زدایی کرده ایم.
وی با تاکید بر اینکه با حرف زدن و وعده دادن، مشکلات در حوزه 
نفت حل نمی شود، افزود: نتیجه اقدام فوق، باعث افزایش تولید در 
مجموعه وزارت نفت و به ویژه شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب 
برای چاه های توسعه ای و اکتشافی خود می شود و در ادامه انتظار 

می رود تا این منابع در این استان بماند.

یوسفی با اشاره به اینکه ۱۹ قرارداد برای ۲۸ مخزن نفتی بسته 
شده است، افزود: علاوه بر این، ۶ قرارداد نیز تعیین تکلیف شده که 

نحوه قرارداد آن ها باید مشخص و شفاف سازی شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: شرکت ملی حفاری ایران 
سه  که  دارد  دستگاه   ۷۲ الان  که  شد  ایجاد  امام)ره(  فرمان  با 

دستگاه آن دریایی است.
وی افزود: زمزمه های از واگذاری شرکت ملی حفاری به بخش 

خصوصی شنیده می شود که باید جلوی اینکار گرفته شود.
قدمت،  سال  صد  با  نفتی  های  شرکت  در  کرد:  عنوان  یوسفی 
سرخس  تا  زمانی  که  داشت  وجود  متخصصینی  از  ای  مجموعه 

همه ی کارها را انجام می دادند.
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس گفت: امروز 
چه اتفاقی در مجموعه نفت افتاده که مطالعات مخازن به دست 
افراد خارجی افتاده و تخصص، پتانسیل و توان داخلی نادیده گرفته 

شده است؟
از کشور هشدار  بیرون  به  نفت  اطلاعات مخازن  درز  به  یوسفی 
داد و بیان کرد: اینکه شرکت دایر و فعال خودمان )ملی حفاری و 
مناطق( را زمین می زنیم با بعد شعار “نقش نفت در توسعه استان” 

همخوانی ندارد.
نفت  توسعه  مهندسی  فعالیت های شرکت  کلیه  کرد:  اظهار  وی 
در خوزستان است اما متاسفانه دفترش در تهران مستقر شده، این 

دفتر باید در خوزستان باشد.
عضو کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: ما به عنوان حامی، قانون 
گذار و وکیل مردم باید اطلاعات دقیق در حوزه نفت داشته باشیم 
تا بتوانیم مشکلات و خواسته های این مجموعه را در خانه ملت 

مطالبه گری کنیم.
یوسفی عنوان کرد: از زمان دارسی تا سال ۹۷ مطالعات مخازن 
هفت  حاضر  حال  در  اما  شد،  انجام می  مطالعات  اداره  در  نفتی 

شرکت خارجی مطالعات در این حوزه را برعهده دارند که نگرانی 
در خصوص افشای اطلاعات وجود دارد.

بروزرسانی  بر  تاکید  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
مطالعات حق آبه خوزستان، اذعان کرد: مبنای مطالعات حق آبه 
خوزستان مربوط به سال ۷۳ است، در صورتی که این مطالعات در 

اصفهان بروز شده و مربوط به دهه ۹۰ است.
شورای  مجلس  در  کارون  و  حمیدیه  باوی،  اهواز،  مردم  نماینده 
محیطی  زیست  آبه  حق  کشاورزی،  صنعتی،  آب  افزود:  اسلامی 
پایه  است  نیاز  و  است  قدیم  به  مربوط  ها  تالاب  و  ها  رودخانه 

مطالعاتی حق آبه خوزستان بروز شود.
آب  کمبود  مشکل  با  اکنون  هم  خوزستان  اینکه  اظهار  با  وی 
انجام مطالعات جدید، میزان آب مورد  با  بیان کرد:  مواجه است، 
نیاز خوزستان و چهارمحال بختیاری می شود و سپس در صورت 
داشتن آب مازاد، می توان تنها برای مصارف آشامیدنی به استان 

های دیگر منتقل کرد.
اما  دارد،  سد  هفت  خوزستان  برق  و  آب  سازمان  گفت:  یوسفی 

متاسفانه روز به روز از اختیارات آن کم  می شود.
و  اشاره  اهواز  و  خوزستان  برق  مشکلات  به  همچنین  وی 
چرا  است  قطع  خوزستان  های  خانه  برق  وقتی  کرد:  خاطرنشان 
باید برق به کشورهای دیگر صادر شود، در حالی که استان نیاز 

مبرم به برق دارد.
شورای  مجلس  در  کارون  و  حمیدیه  باوی،  اهواز،  مردم  نماینده 
برای طرح  گذشته  در سال های  کرد:  تصریح   پایان  در  اسلامی 
های توسعه آب در خوزستان حدود ۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 
اوراق بدهی وجود دارد، سالهاست هیچ شرکت آبی پولی به عنوان 
حق آبه به سازمان آب و برق خوزستان پرداخت نمی کند. در حال 
حاضر این مهم که حق مسلم خوزستان است، نیازمند مصوبه ای 

جهت پیگیری است.

مستمری  این  مشمول  کشاورزان  تمامی  به  بیکاری  مستمری 
پرداخت نشده و دریافت کنندگان آن هم چیزی بین ۵۰۰ تا ۷۰۰ 

هزار تومان گرفته اند.
بیان  با  شادگان(  کشاورزی  نظام صنفی  )دبیر  مقامسی  هوشنگ 
کرونا  شیوع  از  بخش ها  سایر  مانند  نیز  کشاورزی  بخش  اینکه 
آسیب دیده است، عنوان کرد: این آسیب خود را در کاهش تولید 

که منجر به کاهش درآمد شده، نشان داده است.
او ادامه داد: درصدی از کشاورزان که مشمول قانون بیکاری بودند 
در سامانه های مربوط به مستمری بیکاری ثبت نام و مدارک خود 
آنها موفق به دریافت مستمری  از  اما درصد کمی  ارائه دادند،  را 
بیکاری شدند و رقم این مستمری هم نه به اندازه حداقل دستمزد 

که ماهانه بین ۵۰۰ تا ۷۰۰ هزار تومان است.
 کشاورزان نمی دانند مستمری چگونه محاسبه شده و چرا برخی 

مشمول دریافت آن نشده اند؟
دبیر نظام صنفی کشاورزی شادگان در بخش دیگری از اظهارات 
اوره  کود  گفت:  و  پرداخت  کشاورزی  نهاده های  کمبود  به  خود 
برای استفاده کشاورزان در کاشت شلتوک و صیفی جات کمیاب و 
نایاب شده است و قیمت آن از ۴۰ هزار تومان به ۱۸۰ هزار تومان 
رسیده است. همچنین در تامین تراکتور با مشکل روبه رو هستیم، 
از ۲۰۰  بیش  تقاضای  به گونه ای که در شادگان و در حالی که 

تراکتور وجود داشت، فقط چهار تراکتور مهیا شد.
او به بحث حقابه و تامین آب لازم برای نخیلات شادگان نیز اشاره 
و عنوان کرد: سازمان آب ملزم به تامین آب کشاورزان است، اما 
از  تنها محصول نخیلات در حال  نه  باعث شده  تامین آب  عدم 
باشد که خود درخت های نخل هم در معرض خشک  بین رفتن 
شدن قرار گیرند. این در حالی است که هفت تا هشت سال طول 

می کشد که یک نخل به بار بنشیند و خشکی آنها خسارت هنگفتی 
به کشاورزان وارد می کند.

از نمایندگان مجلس می توان به بهانه ماجرای کوه دماوند خواست 
اگر سازمان اوقاف واقعا زیر نظر وزارت ارشاد است از این منظر 
وارد شوند و اگر هم عملا نیست قانونی تصویب کنند و آن را قابل 

نظارت سازند.
نوع مواجهۀ مجلس یازدهم که با شعار اولویت »نظارت« تشکیل 
آزمونی  می تواند  دماوند«  کوه  »وقف  بحث انگیز  ماجرای  با  شده 

برای مجلس جدید باشد.
حقوقی  دفتر  کل  مدیر  افلاطونی  رضا  که  است  حالی  در  این 
سازمان جنگل ها گفته »دو پلاک به سازمان جنگل ها برگردانده 

شده و به دنبال بازگرداندن دو پلاک دیگر هستیم«.
به  را  بکاود و مخاطبان  را  این موضوع  یادداشت نمی خواهد  این 
مطالب دیگر خصوصا سخنان مقام یاد شده در سازمان جنگل ها 
و نیز مقامات سازمان ثبت و احیاناً واکنش دستگاه قضایی ارجاع 
می دهد و چه بسا از اساس باطل بوده بلکه قصد دیگری در میان 

است:
این که یادآور شویم زمان نظارت بر سازمان اوقاف، فرا رسیده و 
سازمان  غالب،  تصور  بر خلاف  چون  کند  ورود  می تواند  مجلس 
اوقاف و امور خیریه مثل بنیاد مستضعفان کاملا خارج از دولت و 
دستگاه اجرایی نیست و وضعیتی شبیه بنیاد شهید دارد که هر چند 
رییس آن با اجازۀ مقام معظم رهبری منصوب می شود اما دستگاه 
اجرایی به حساب می آید زیرا حکم رییس آن را عضو ارشد هیأت 
می کند  امضا  و  صادر  اسلامی-  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر   - دولت 
بخواهند  دست کم  یا  کنند  سؤال  وزیر  از  می توانند  نمایندگان  و 

مناسبات این وزارتخانه با سازمان اوقاف را توضیح دهد.
از روی  اوقاف در سال های گذشته خصوصاً پس  ترجیح سازمان 
کار آمدن حجت الاسلام سید مهدی خاموشی سکوت و  پرهیز از 

پاسخ گویی در رسانه ها بوده است.

تا جایی که حتی سال گذشته و پس از ماجرای ابطال موقوفۀ حاج 
طرخانی با چند حکم صریح دادگاه انقلاب نیز ابتدا سیاست سکوت 
رسانه ای و تلاش برای احیای موقوفه از طریق کمیسیون ماده ۲ 
را در پیش گرفتند هر چند بعد از انتشار روابط عمومی این سازمان 
واکنش نشان داد حال آن که حکم ابطال بر اساس زیر سؤال بردن 
اصل مالکیت صادر شده بود و نظر کمیسیون درون سازمانی پس 

از حکم دادگاه انقلاب، موضوعیت نداشت.
قرار  به دو سبب مورد توجه رسانه ها  این موقوفۀ خاص  موضوع 
اولین  بختیار  تیمور  سپهبد  اولیۀ  مالکیت  افشای  یکی  گرفت. 
رییس ساواک در رژیم گذشته و دومی نسبت نزدیک خانوادگی 
رییس کنونی سازمان اوقاف با اعضای هیأت متولیان موقوفۀ حاج 

طرخانی.
اصلاحات  راستای  در  بودیم  خواسته  قضاییه  قوۀ  از  پیش  سال 
قضایی آقای رییسی این قوه وارد بحث وقف و موقوفه هم بشود 
تا در آینده شاهد تشکیل پرونده هایی چون سلطان رشوه و سلطان 

سکه دربارۀ وقف و موقوفه ها نباشیم.
به عبارت دیگر چشم باز نکنیم و ببینیم کسی یا کسانی به عنوان 

سلطان وقف محاکمه می شوند و بخوانیم بعضا بی آن که مالکیت 
داشته باشند وقف کرده اند یا برای فرار از قوانین مربوط به تصرف 
اراضی بایر بالای هزار متر صوری یا از سر اجبار زیر پوشش وقف 
رفته اند یا برای این که هیأت های هفت نفرۀ واگذاری زمین سراغ 
آنها نیایند وقف کرده اند تا بعد که آب ها از آسیا افتاد کار خود را 
سامان دهند یاشروع کرده اند به اجاره های بلند مدت ۹۹ ساله و 

حتی فروش!
اکنون نیز می توان از نمایندگان مجلس خواست اگر سازمان اوقاف 
واقعا زیر نظر وزارت ارشاد است از این منظر وارد شوند و اگر هم 

عملا نیست قانونی تصویب کنند و آن را قابل نظارت سازند.
وجه سیاسی قضیه که می تواند اعتبار آسیب دیده به سبب ماجرای 
پروندۀ مهرداد بذرپاش در قضیۀ دیوان محاسبات را نیز ترمیم کند 
اوقاف در سال های ریاست سازمان  این است که رییس سازمان 
باقر  محمد  متحد  عنوان  به  سیاسی  عرف  در  اسلامی  تبلیغات 
قالیباف شهردار وقت تهران و کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 
شناخته می شد و این نکته از موضع گیری های خبرگزاری وابسته 
به این سازمان در نقد دولت محمود احمدی نژاد و تبلیغ قالیباف 
کاملًا  نیز  او  جانب  از  انتخاباتی  گیری های  درتصمیم  شرکت  و 

مشهود بود.
اکنون که آقای قالیباف بر کرسی ریاست مجلس نشسته چنانچه 
او  بروند  سیاسی  متحد  و  اوقاف  سازمان  سراغ  گام  نخستین  در 
پیوند  و  رفاقت  بر  را  کشور  مصالح  بگوید  بلند  سری  با  می تواند 
سیاسی ترجیح داده است. هر چند ناظران حدس می زنند چنانچه 
بحث  به  نیست  بعید  برود  اوقاف  سازمان  سراغ  بخواهد  مجلس 
که  حالی  در  شود  پرداخته  هم  حاج طرخانی  شده  باطل  موقوفۀ 
در  خانوادگی  مباحث  طرح  به  علاقه ای  خاموشی  حجت الاسلام 

رسانه ها ندارد.

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس :

احتمال حمله پهپادی به نطنز منتفی است

نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون :

خوزستان کمبود آب دارد

دبیر نظام صنفی کشاورزی شادگان :

نخیلات در معرض خشک شدن هستند

به بهانه ماجرای کوه دماوند ؛

مجلس انقلابی نظارت را با سازمان اوقاف کلید بزند


